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Transcatheter Aortic Valve Implantation in West Africa: 
A Severe Aortic Stenosis Case Report

ABSTRACT

BACKGROUND AND OBJECTIVES: Aortic valve stenosis (AoS) is 
the most common valvular pathology in the elderly, many of  whom are 
ineligible or high-risk for surgery due to comorbidities. Transcatheter 
Aortic Valve Implantation (TAVI) was developed as a less invasive 
alternative to Surgical Aortic Valve Replacement (SAVR) for patients 
with severe AoS. Its efficacy was first demonstrated in the landmark 
PARTNER trial, which compared TAVI to medical therapy in ineligible 
SAVR patients. Subsequent studies have validated its use in intermediate 
and low-risk groups. Despite its growing adoption, there has yet to be a 
report of  a successful TAVI procedure in West Africa.

METHODS: The procedure involved transcatheter aortic valve 
implantation using radial and femoral arterial access. A 14Fr Python 
sheath was introduced after vessel dilation, and the valve was crimped 
and positioned in the aortic annulus under fluoroscopic guidance. Serial 
aortograms confirmed accurate placement, and haemostasis was 
achieved using a Proglide suture, protamine administration, and manual 
pressure. The patient was transferred to the ICU post-procedure for 
monitoring. 

RESULTS: The patient's post-procedure imaging showed a well-seated 
valve with trivial central aortic regurgitation, no paravalvular leak, and an 
insignificant gradient of  12.25 mmHg. The patient remained stable, 
resumed anticoagulation, and was discharged with a follow-up scheduled 
in one week.

CONCLUSIONS: This case report details the successful prosthetic 
aortic valve implantation in an 83-year-old high-risk surgical candidate 
with hypertension and bilateral knee replacements. It marks a significant 
step toward adopting less invasive valvular heart disease management 
approaches in the region. 

WAJM 2025; 42 (4): 330-334

KEYWORDS: Aortic stenosis, TAVI, Transcatheter aortic valve 
implantation, Surgical Aortic Valve Replacement, SAVR, Valve 
Replacement Outcomes, Minimally invasive valve surgery

RÉSUMÉ

CONTEXTE ET OBJECTIFS: La sténose de la valve aortique (AoS) est 
la pathologie valvulaire la plus courante chez les personnes âgées, dont 
beaucoup ne sont pas éligibles ou présentent un risque élevé pour une 
chirurgie en raison de comorbidités. L'implantation valvulaire aortique 
transcathéter (TAVI) a été développée comme une alternative moins 
invasive au remplacement valvulaire aortique chirurgical (SAVR) chez 
les patients atteints d'AoS sévère. Son efficacité a été démontrée lors de 
l'étude historique PARTNER, comparant le TAVI au traitement médical 
chez les patients non candidats au SAVR. Des études ultérieures ont 
validé son utilisation chez des groupes à risque intermédiaire et faible. 
Malgré son adoption croissante, il n'existait jusqu'ici aucun rapport de 
procédure TAVI réussie en Afrique de l'Ouest.

MÉTHODES: La procédure a impliqué une implantation de valve 
aortique transcathéter via les accès artériels radiaux et fémoraux. Une 
gaine Python 14Fr a été introduite après dilatation du vaisseau, et la valve 
a été sertie et positionnée dans l'anneau aortique sous guidage 
fluoroscopique. Des aortogrammes successifs ont confirmé le bon 
positionnement, et l'hémostase a été obtenue à l'aide d'un suture Proglide, 
d'administration de protamine, et de pression manuelle. Le patient a été 
transféré en soins intensifs après l'intervention pour surveillance.

RÉSULTATS: L'imagerie post-opératoire a montré une valve bien 
positionnée avec une régurgitation aortique centrale minime, aucune 
fuite paravalvulaire, et un gradient insignifiant de 12,25 mmHg. Le 
patient est resté stable, a repris l'anticoagulation, et a été autorisé à rentrer 
avec un suivi prévu une semaine plus tard.

CONCLUSIONS: Ce rapport décrit une implantation réussie de valve 
aortique prothétique chez un patient de 83 ans présentant un risque 
chirurgical élevé, avec hypertension et prothèses bilatérales de genoux. 
Cela représente une avancée significative dans l'adoption de techniques 
moins invasives de traitement des maladies valvulaires cardiaques dans la 
région. WAJM 2025; 42 (4): 331-334

MOTS-CLÉS: Sténose aortique, TAVI, Implantation valvulaire aortique 
transcathéter, Remplacement valvulaire aortique Chirurgical, SAVR, 
Résultats du remplacement valvulaire, Chirurgie valvulaire mini-invasive

WEST AFRICAN JOURNAL OF MEDICINE

CASE REPORT

Implantation Valvulaire Aortique Transcathéter en Afrique 

de l'Ouest: Rapport de Cas sur une Sténose Aortique Sévère

1 2
*T. Majekodunmi, O. K. Oguntuga

1.Department of  Cardiology, Euracare Multi-Specialist Hospital, Nigeria 
2.College of  Medicine, University of  Ibadan, Ibadan, Oyo State, Nigeria
Corresponding Author: Dr. Tosin Majekodunmi, Department of  Cardiology, Euracare Multi-Specialist Hospital, Nigeria. 293 Younis Bashorun Street, 
Victoria Island, Lagos 101241, Lagos. Email: 

Abbreviations: AoS: Aortic stenosis; PARTNER: Placement of  Aortic Transcatheter Valve; SAVR: Surgical Aortic Valve Replacement; TAVI: 
Transcatheter Aortic Valve Implantation

tosin.majekodunmi@euracare.com.ng

West African Journal of Medicine Vol. 42, No. 4, April, 2025


	Journal - WAJM April 2025 COVER.pdf (p.1)
	Journal - WAJM April 2025 INNER.pdf (p.2-99)

